الملخص

من خلال در استنا لشخصية محمد رؤوف طه الشيخلي توصلنا إلى عدة استنتاجات وهي:

- كان لانحداره من أسرة معروفة ومثقفة الدور الكبير في تحديد ملامح شخصيته لكونه نشا في بيئة اجتماعية ودينية.
 - كآن الشيخلي من الشخصيات التي تمتلك عقلية متنورة ومنفتحة ، وقد شكلت طبيعة التطورات العسكرية في العراق خلال الحرب العالمية الأولى وما رافقها من معاناة في الأسر نقلة نوعية في توجهاته إذ أوجدت في داخله الجرأة والصلابة.
- تمتع الشيخلي بعدة مواهب فقد جمع مابين الإدارة والهندسة والتأليف والكتابة مما خلق منه شخصية دينامكية في العمل .
- إيمانه بمبدأ النهوض بالبلاد كان عاملا جعله يعكف على الكتابة التاريخية والتأليف فوجد في تاريخ العراق صورة يعبر عنها لما في داخله.
 - كان الشيخلي من بين الشخصيات الثقافية التي لعبت دورا هاما في المجتمع العراقي ، فقد كرس نصف حياته إلى الحياة الفكرية والأدبية وتجسد ذلك من خلال تقديمه الى كتب المعاجم .

Abstract

Our study Mohammed Ro'of Taha Al-Shekhli we have arrived at the following conclusions:

- That he belongs to a well –educated family, it has exercised a
 formative influence in shaping his character he was brought
 up in religious and social environment.
- Al- Sheikhli used to be an open –minded .The military situation in Iraq, during the First World War along with the suffering in prison, which he went through and which represented a turning point in his inclinations – they have engineered into him steadfastness and bravery.
- Al-Sheikhli enjoyed many talents: he has joined the capacity to write with the ability to lead. This has fashioned of him a dynamic personality.
- That he believed in awakening was a motivating factor that led him to embark upon historical writing .He has found in the history of Iraq an image that resonates in his inner consciousness.
- Al- Sheikhli used to be amongst the cultural figures that played a leading role in the Iraqi society. He has dedicated most his life to the literary and intellectual life manifesting itself in compiling dictionaries